
 پوتین ممنوعیت 
 تحویل اس 300 به ایران را لغو کرد

ولادیمی��ر پوتی��ن، رئیس جمه��وری روس��یه، 
ممنوعیت تحویل موشک های اس 300 به ایران را 
لغو کرده اس��ت. به گزارش خبرگزاری تاس روسیه 
به نق��ل از دفتر مطبوعاتی کاخ کرملین، براس��اس 
این حکم ممنوعیت انتقال موشک های اس 300 از 
خاک روسیه به ایران )از جمله از طریق هوا( و تحویل 
آن به ایران در خارج از خاک روس��یه با اس��تفاده از 
 کش��تی یا هواپیماهای حامل پرچم روس��یه رفع 
شده است. به گزارش خبرگزاری تاس، این حکم فورا 
اجرا می شود. براس��اس قراردادی که ایران و روسیه 
 سال ۲00۷ امضا کرده بودند، مسکو باید پنج سامانه 
دفاع موش��کی اس 300 به تهران تحویل می داد. با 
این حال، مس��کو تاکنون به بهانه آن که فروش این 
س��امانه برخلاف دور چهارم تحریم های ش��ورای 
امنیت سازمان ملل علیه ایران است، از تحویل آن به 
تهران خودداری کرده بود. سامانه موشکی اس300 
که یکی از پیشرفته ترین سامانه های دفاع ضدهوایی 
در جهان است، برای دفاع از تأسیسات مهم در برابر 
حم��لات هوایی طراحی ش��ده و می توان��د تا ۱00 
هدف را همزمان در آس��مان ردیابی کند. روس��یه 
در  س��ال ۲00۷ قراردادی را برای ارایه پنج س��امانه 
موشکی اس300 به ایران با هزینه 800 میلیون دلار 
امضا کرد. ولی در  س��ال ۲0۱0، دیمیتری مدودف، 
رئیس جمهوری پیش��ین روس��یه تحت فشارهای 
آمریکا و رژیم صهیونیستی و به بهانه تحریم های ضد 

ایرانی این قرارداد را لغو کرد.
ایران پس از آن شکایتی بین المللی را علیه روسیه 
مطرح کرد و خواس��تار اج��رای قرارداد ش��د. ایران 
معتقد بود سامانه اس300 س��امانه دفاعی است و 

تحت تحریم هاي سازمان ملل قرار ندارد.
اس300 یکی از پیشرفته ترین سامانه های دفاع 
ضدهوایی در جهان اس��ت و می تواند تا ۱00 هدف 
را به طور همزمان در آسمان ردیابی کند. جدیدترین 
نوع این موشک ها بین ۱۹۵ تا 300 کیلومتر برد دارد 
و می تواند هواپیما و موش��ک های بالس��تیک را در 

ارتفاع ۲۷ کیلومتری از سطح زمین هدف قرار دهد.

شمخانی در دیدار همتای روس: 

مواضع غیرسازنده برخی  روند 
دستیابی به توافق جامع را  کند   می کند

دبیر شورایعالی امنیت ملی کشورمان در دیدار 
همت��ای روس خود تصری��ح کرد: اتخ��اذ مواضع 
غیرسازنده و زیاده خواهانه از سوی برخی کشورهای 
طرف مذاکره با ایران، روند دستیابی به توافق جامع 
را کند می کند. به گزارش فارس، علی ش��مخانی 
نماینده رهبر معظ��م انقلاب و دبیر ش��ورایعالی 
امنیت ملی، بعد از ظهر دیروز با نیکلای پاتروشف 
دبیر ش��ورای امنیت ملی فدراسیون روسیه دیدار 
و گفت وگو کرد. ش��مخانی در این دیدار با اش��اره 
به روابط تاریخی و رو به گس��ترش ایران و روسیه، 
ضرورت تبادل نظ��ر نزدیک و موثر دو کش��ور در 
موضوعات مهم منطقه ای و بین المللی را یادآور شد 
و اظهار داشت: سیاست اصولی دو کشور در زمینه 
توس��عه همکاری های منطقه ای و متوازن سازی 
ظرفیت ه��ای قابل مبادل��ه در حوزه های مختلف 
سیاسی، اقتصادی و امنیتی، نقش تعیین کننده ای 
در مدیریت بحران های امنیتی در س��طح منطقه 
به دنبال داشته است. دبیر شورایعالی امنیت ملی 
ضمن قدردانی از نقش سازنده روسیه در مذاکرات 
هسته ای بین ایران و کشورهای ۱+۵ اتخاذ مواضع 
غیرسازنده و زیاده خواهانه از سوی برخی کشورهای 
طرف مذاکره ب��ا ایران را موجب کند ش��دن روند 

دستیابی به توافق جامع عنوان کرد.

بررسی حقوقی اصطلاحات مذاکرات 
هسته ای با حضور امین زاده، عراقچی 

و 40 حقوقدان برجسته
معاون حقوقی رئیس جمهوری از برگزاری نشست 
بررسی ابعاد حقوقی بیانیه لوزان در امروز خبر داد و 
گفت: در این نشست قرار است علاوه بر ابعاد حقوقی 
بیانیه سوییس، اصطلاحاتی که می تواند در مذاکرات 
هسته ای استفاده شود نیز از نظر حقوقی مورد بررسی 
قرار گیرد. الهام امی��ن زاده در گفت وگو با ایرنا، افزود: 
حقوقدانان بین المللی قرار ش��ده است که مطالعات 
خود را در این زمینه انجام دهند. نشس��ت بررس��ی 
ابعاد حقوقی توافق لوزان با حض��ور الهام امین زاده، 
س��ید عباس عراقچی  عضو ارشد تیم مذاکره کننده 
هس��ته ای و 40 حقوقدان برجسته بین الملل عصر 

امروز در نهاد ریاست جمهوری برگزار می شود.

آمانو خبر داد:  

سفر هیأتی از آژانس به تهران 
هیأتی از آژانس بین المللی ان��رژی اتمی روز 
چهارش��نبه پانزدهم آوری��ل ) ۲6 فروردین( به 
تهران س��فر می کند. ب��ه گ��زارش خبرگزاری 
ریانوستی، یوکیا آمانو، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی روز دوش��نبه اعلام کرد: گروهی از 
ناظران آژانس پانزدهم آوریل به تهران می روند. 
آمانو در مجمع س��الانه صنعت هسته ای ژاپن با 
اشاره به بیانیه مشترک ایران و ۱+۵ در سوییس 
گفت:  آژانس از روند مذاکرات هس��ته ای ایران و 
۱+۵ اس��تقبال می کند. وی اضافه کرد: آژانس 
یکی از طرف های مذاکرات هسته ای نیست، به 
همین دلیل دشوار است که درباره روند پیشروی 
مذاک��رات اظهارنظ��ر کن��د. آمانو در گذش��ته 
خاطرنشان کرده بود: آژانس یک سازمان فنی و 
تکنیکی است و سیاسی نیست و کار ما این است 
که بتوانیم واقعیات را دریابیم و برای انجام این کار 

تمام توان خود را به کار می گیریم. 
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 طی روزهای اخیر، جواد ظری��ف وزیر امور خارجه، 
علی اکبر صالحی رئیس س��ازمان انرژی اتمی و عباس 
عراقچی عضو تیم مذاکره کننده هسته ای به دفعات و 
با حضور در صداوسیما و انجام گفت وگوهای مفصل با 
رسانه ها و حضور در جمع نمایندگان مجلس به تفصیل 
از مذاکرات هسته ای لوزان سوییس سخن گفتند. جواد 
ظریف دو ش��ب بعد از بازگشتن از س��وییس در رسانه 
ملی حضور یافت و به مدت دو و نیم ساعت به سوالات 
کارش��ناس مجری صداوسیما پاس��خ داد. عراقچی و 
صالحی نیز به همین شکل در گفت وگوهای ویژه خبری 
حضور یافتند. اینها غیر از گفت وگوهای مفصلی است 

که این مقامات به نمایندگان مجلس داشتند. 
اما به نظر می رس��د که نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی به این توضیحات قانع نش��ده اند و خواستار 
انتشار مکتوب و رسمی فکت شیت ایرانی هستند. آنها 
معتقدند که این تنها راه پاسخ به فکت شیتی است که 
تیم مذاکره کننده هسته ای آمریکایی منتشر کرده است. 
در مقابل اما ترجیع بند تمامی سخنان این مقامات این 
بود که آنچه که به صورت شفاهی در پیشگاه ملت بیان 

می شود همان فکت شیت ایران است. 
روز گذشته نیز علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژی 
اتمی با حضور در ش��بکه العالم در گفت وگویی بار دیگر 
درباره این که آیا ایران ممکن اس��ت »برگه شرح ماجرا« 
)فکت شیت( درباره تفاهمنامه لوزان منتشر کند، گفت: 
 همین سخنانی که بنده و آقایان ظریف و عراقچی ایراد 
کرده ایم همه اینها فکت شیت اس��ت. اکنون نه این که 
ما فکت شیتی نداشته باشیم، داریم، اما مسئولیت این 
امر برعهده مذاکره کننده ارشد جمهوری اسلامی ایران 
است که دکتر ظریف است و می تواند با دکتر روحانی اگر 
صلاح دانستند منتشر کنند. وی یادآور شد: آمریکایی ها 
هم فکت شیت ش��ان همین صحبت هایی است که ما 
کردیم، ولی مواردی را نادرس��ت، مبهم و سوال برانگیز 
بیان می کنند. اما اساس��ش همان هایی بوده که بحث 
شده و درباره نطنز، فردو، اراک، تحریم ها و دسترسی ها 
و بازرسی ها بوده اس��ت. اساسش همین است. به عنوان 
مثال - که من همین جوری می گویم و نمی دانم که در 
فکت شیتشان هست یا نه - آنها بگویند که می توانند از 
تأسیسات نظامی ما هم بازدید کنند، درحالی که چنین 
چیزی وجود نداشته است بلکه ما پروتکل الحاقی را عمل 
خواهیم کرد. اگر آنها بخواهند فکت به معنای واقعیت 
باشد، باید آن را می نوشتند. اما آنها از پروتکل الحاقی به 
نفع خود استنباط و استخراج می کنند که ما با آن موافق 

نیستیم.
رئیس س��ازمان ان��رژی اتمی ضمن مط��رح کردن 
مهم ترین موضوعات مذاکرات هس��ته ای ایران و ۵+۱ 
در ل��وزان س��وئیس، تأکید کرد: بین فهم مش��ترک و 
توافق فاصله قابل توجهی وجود دارد. به گزارش ایسنا، 
علی اکبر صالحی خاطرنشان کرد: هرکسی می خواهد 
روایت خودش را از مذاکرات هس��ته ای داش��ته باشد؛ 
ولی باید به این مس��ائل توجه داش��ت ک��ه اولا ما تا به 
امروز هیچ توافقی نکرده ایم، هرآنچ��ه تا به امروز انجام 
گرفته، فهم مش��ترک روی موضوع��ات مختلف بوده، 
بین فهم مش��ترک و توافق فاصله قابل توجهی هست، 
از یک جهت، فهم مشترک برای رسیدن به توافق کمک 

می کند.
وی افزود: اگر فهم مش��ترکی روی موضوعات مهم 
نمی داش��تیم، یقیناً اگر می خواس��تیم به یک توافقی 
برسیم، خیلی مشکل می شد، پس الان می توان گفت 
که زمینه برای رس��یدن ب��ه توافق هموار ش��ده، البته 

جزییات و مسائلی هست که بعداً باید به آن رسیدگی 
کرد و این دو س��ه ماهی که پیش رو داریم، برای همین 
کار اس��ت. صالحی گفت: این که چرا ما می گوییم تا به 
امروز با توجه به فهم مشترک حاصل شده، خوشبختانه 
جمهوری اس��لامی ایران به هرحال یک بردی داش��ته 
است، برد به این صورت هست که هیچ کدام از تأسیسات 

جمهوری اسلامی ایران تعطیل نخواهد شد.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: روایت 
ما از این که ما برنده این مذاکرات هستیم، یکی تثبیت 
حقوق مان هس��ت. آنها با داش��تن قدرت رسانه ای، به 
گونه ای در افکار عمومی جهان ج��ا انداخته بودند که 
گویی ما به دنبال س��لاح می رویم، ای��ن را جا انداخته 
بودن��د حالا هر چقدر ه��م که ما فری��اد می زدیم که با 
فتوایی که مقام معظم رهبری دادند و درجنگ تحمیلی 
عراق علیه ایران هم نشان داده بودیم، ما هرگونه سلاح 
کشتار جمعی، اعم از هسته ای، شیمیایی و بیولوژیکی 
را، چه تولید، چه انباش��ت و بکارگی��ری و ذخیره آن را 
حرام می دانیم، اما آنها حرف خ��ود را می زنند، پس در 
دنیا این گونه جا انداخته بودند که م��ا به دنبال اغراض 

غیرصلح آمیز هستیم.
وی یادآور ش��د: اما آنها چگونه می توانند روایت خود 
را بیان کنند که بگویند ما بردیم. از دید آنها، آنها اساس 
و فرض را بر این گذاش��ته بودند که جمهوری اسلامی 
ایران به دنبال اغراض غیرصلح آمیز می رود و نیت ساخت 
سلاح هس��ته ای را دارد، آنها به افکار عمومی خود این 
طوری اعلام کردند که ما راه هایی را که منتهی به ساخت 
سلاح هسته ای می ش��د، به گونه ای ناهموار کردیم که 
چنانچه ایران اگر خواست به سمت سلاح هسته ای برود، 
حداقل یک سال طول بکشد و این هم روایت آنان از برد 

در مذاکرات هسته ای است.
وی با اشاره به این که در صورتی که همه چیز درست 
پیش برود و مورد موافقت قرار بگیرد، یکی از اقدام هایی 
که جمهوری اسلامی پذیرفته است انجام بدهد؛ عمل 
کردن به پروتکل الحاقی است افزود: در بخشی از پروتکل 
الحاقی آمده است اگر خواستند دسترسی پیدا کنند به 
یک سایتی سایت غیرهسته ای است چون تکلیف سایت 
غیرهسته ای مشخص است. در آرتیکل ۵ پاراگراف 30 

این طور می گوید مثلا در صورت بازدید از یک س��ایت، 
جمهوری اسلامی ایران بنا به تشخیص خودش اجازه 
بازدید از آن سایت را نمی دهد اما می تواند اجازه دهد که 
از اطراف سایت بدون این که به سایت ورود پیدا کنند با 
نظارت جمهوری اسلامی ایران نمونه برداری کنند. وی 
تصریح کرد: ممکن است آنها بخواهند پروتکل الحاقی 
را جور دیگری تفسیر کنند مثلا روایت خودشان را آن جا 
بیان کنند به گونه ای که این تصور در اذهان ایجاد شود 
که می توانند وارد سایت های غیرهسته ای بشوند که از 
نظر جمهوری اس��لامی ایران منع برای آن وجود دارد. 
وی تأکید کرد: در مذاکرات آینده باید روشن بیان شود 
که اگر ما قرار است پروتکل الحاقی را امضا کنیم، مقید 
هستیم به اجرای کلیه بندهای آن پروتکل الحاقی که به 

اندازه کافی روشن و گویا هست و نیازی به تفسیر ندارد.
چرا فکت شیت ایرانی نباید منتشر شود؟

محمدج��واد ظری��ف، وزی��ر امورخارجه ای��ران در 
گفت وگویی که دو روز بعد از بازگش��ت سوییس داشت، 
اعلام کرد که تیم ایران نیز فکت ش��یتی برای خود دارد 
اما فعلا صلاح نمی بیند که این فکت شیت منتشر شود. 
شاید این سوال ایجاد شود که چرا فکت شیت ایرانی نباید 
منتشر شود؟ انتشار فکت شیت ایرانی می تواند مذاکرات 
را در مسیر خود خارج کرده و به حاشیه بکشاند؟ مسلم 
است که آمریکایی ها برای این که برد خود را در مذاکرات 
س��وییس القا کنند و بتوانند در مقابل جمهوریخواهان 
تندرو و لابی های اس��راییل حرفی برای گفتن داش��ته 
باشند، فکت شیتی منتشر می کنند براساس آن شکست 
ایران به نوعی تصویر شود. اما س��وال این است که آیا در 
دورهای بعدی مذاک��رات تیم ایران قرار اس��ت بر روی 
فکت شیت منتشر شده از س��وی آمریکا مذاکره کند یا 
قرار است براساس بیانیه سوییس مذاکرات ادامه یابد؟ آیا 
فکت شیت آمریکایی که حتی فدریکا موگرینی نیز به آن 
معترض شده است، می تواند مبنای مذاکره قرار بگیرد؟ 

پاسخ به این سوال قطعا منفی است. 
اما اگر وزارت خارجه ایران هم به مانند آمریکا اقدام به 
انتشار فکت شیت کند، آنگاه ما دو فکت شیت خواهیم 
داشت که رسما از س��وی وزارت خارجه ایران و آمریکا 
صادر شده اس��ت. در این صورت دیگر بیانیه سوییس 

به حاشیه خواهد رفت. از این منظر به نظر می رسد که 
اقدام وزارت امورخارجه در منتش��ر نکردن فکت شیت 
ایرانی به صورت مکتوب اقدامی هوش��مندانه اس��ت. 
وزارت خارج��ه ایران قصد ن��دارد اج��ازه دهد جریان 
مذاکرات منحرف شود. ظریف به عنوان عضو ارشد تیم 
مذاکره کننده قص��د ندارد اجازه دهد، فکت ش��یت ها 
حالتی رسمی به خود بگیرند. اگر ایران نیز فکت شیت 
منتش��ر کرده و بر روی آن پافش��اری کند، آنگاه اقدام 
آمریکا در انتش��ار فکت شیت مش��روعیت می یابد. در 
چنین شرایطی اما می توان اقدام آمریکا را نکوهش کرد 
و در مقابل آن موضع گرفت. کم��ا این که اتحادیه اروپا 
درخصوص فکت شیت به آمریکا اعتراض کرده و تاکنون 
هیچ یک از ظرف های مذاکره کننده صراحتا همه موارد 
فکت شیت آمریکایی را تأیید نکرده اند. بنابراین بهترین 
راه و عاقلانه ترین اقدام این است که تیم مذاکره کننده 
هس��ته ای را امین بدانیم و به سخنان آنها اعتماد کنیم 
و آنها را فکت شیت مجسم مذاکره هسته ای سوییس 
بدانیم. حمید بعیدی نژاد نیز عصریکشنبه در حاشیه 
همایش »از ژنو تا لوزان« که در دانشگاه آزاد علوم پزشکی 
برگزار شد در جمع خبرنگاران درباره انتشار فکت شیت 
توسط آمریکا و تأکید مقامات این کشور بر درست بودن 
این فکت ش��یت و این که پای ت��ک تک بندهای فکت 
شیت خود می ایستند گفت: طبیعی است که آنها پشت 
فکت شیتی که آن را منتش��ر کرده اند، بایستند، اما آن 
فکت شیت مورد تأیید ما نیست و روایت ما متفاوت است 

که در اظهارات مسئولانمان تبیین و تدوین شده است.
این عضو تی��م مذاکره کننده در م��ورد این که دکتر 
صالحی گفته است فکت شیت ایرانی منتشر می شود 
گفت: تا آن جا ک��ه بنده درجریان هس��تم آقای دکتر 
صالحی گفته اند که مبانی فکت شیت ایرانی تهیه شده 
 و در دس��ترس می باش��د و به هر نحوی که مسئولان
 عالی رتبه نظام ضرورت و صلاح بدانند قابل انتشار است.

وی خاطرنشان کرد: به هر صورت، اگر احساس بشود 
انتشار فکت شیت ایرانی بتواند برای مذاکرات در آینده 
موثر باشد، منتشر می شود و اما اگر احساس شود ممکن 
اس��ت یک حواش��ی ایجاد کند که نامناسب باشد این 

تصمیم در سطح عالی مقامات اتخاذ می شود.

اخبار    دیپلماسی

چرا فکت شیت ایرانی نباید منتشر شود؟ 

تیم هسته ای فکـت شیت مجسم مذاکرات است

اخبار  جهان

 درخواست سازمان ملل
 برای توقف حملات به یمن

هشدار های پیاپی سازمان ملل درخصوص وخامت 
اوض��اع در یمن همچن��ان بی نتیجه  اس��ت و تهاجم 
جنگنده های ائتلاف عربی به س��رکردگی عربس��تان 
همچنان ادامه دارد. روز گذشته »عبدربه منصور هادی«، 
رئیس جمه��وری مس��تعفی یم��ن، »خال��د بحاح«، 
نخست وزیر مستعفی یمن را به عنوان معاون جدید خود 
منصوب کرد، اقدامی که ب��ا مخالفت جنبش انصار الله 
یمن مواجه شد. این درحالی است که دبیرکل سازمان 
ملل متحد در روز گذش��ته بار دیگر ب��ر ضرورت پایان 

درگیری های نظامی در یمن تأکید کرد.
منصور هادی با انتخاب اخیر خود در تلاش اس��ت تا 
از محبوبیت این سیاس��تمدار یمنی در میان برخی از 
احزاب متخاصم به سود خود استفاده کند و مواضع خود 
را در برابر انصارالله تقویت کند. مشاور رئیس جمهوری 
پیشین یمن دراین باره گفت: »انتصاب بحاح می تواند در 
یافتن راه حل سیاسی به عنوان بخشی از تلاش ها برای 
برقراری روند گفت وگو ها با حمایت از سازمان ملل مفید 

واقع شود«.
در س��وی دیگر »محمد عبدالس��لام« س��خنگوی 
جنبش انصارالله گف��ت: »این جنبش هرگونه تصمیم 
 هادی رئیس جمهوری مس��تعفی یمن را به رسمیت 
نمی شناسد و هر برنامه ای درخصوص اوضاع سیاسی 
یمن باید در قالب گفت وگو در داخل کش��ور مشخص 

شود«.
روز گذش��ته همچنین دبیرکل سازمان ملل متحد 
بار دیگ��ر درخصوص درگیری های نظام��ی یمن ابراز 
نگرانی کرد و خواس��تار برگزاری مذاکرات صلح ش��د. 
»بان کی مون« در ادام��ه افزود: »نباید اجازه داد تا بحران 
داخلی یمن به جنگی طولانی مدت در منطقه بدل شود. 
ما  شدیدا نیازمند خاتمه این درگیری ها و بازگشت به 

مذاکرات صلح آمیز هستیم«.
در روز گذشته همچنین یک گروه نظارتی تسلیحاتی 
اعلام کرد عربستان س��عودی با افزایش ۱۷ درصدی در 
بودجه نظامی خود در س��ال ۲0۱4، چهارمین بودجه 
بزرگ نظام��ی را در جهان دارد. این درحالی اس��ت که 
 مقامات س��عودی ب��ه بهانه جلب کمک ه��ای نظامی 
در تلاشند تا به شمار کشور های ائتلاف عربی مهاجمین 
به یم��ن بیفزایند تا ب��ا افزایش حلقه این کش��ور ها به 
مداخله نظامی در یمن مشروعیت ببخشند. با این حال 
سعودی ها در جلب حمایت پاکستان، به عنوان یکی از 
شرکای تسلیحاتی مهم خود در منطقه شکست خوردند 
و با رای مخالف پارلمان این کش��ور برای مشارکت در 
مداخله نظامی در یمن مواجه شدند، اقدامی که پس از 
سفر وزیر خارجه ایران به اسلام آباد و دیدارش با مقامات 
ارشد این کشور رخ داد و موجب نارضایتی عربستان و 
متحدانش در این ائتلاف ش��د. به دنب��ال آن مقامات 
 امارات نی��ز در اقدامی نامتعارف به پارلمان پاکس��تان 
به خاطر رای گیری درخصوص بحران یمن هشدار دادند 
و پاکستان را به پرداخت بهایی سنگین تهدید کردند. 
این اقدام ابوظبی با واکنش وزیر کشور پاکستان مواجه 
ش��د و ودهری نثار علی خان، وزیر کشور پاکستان روز 
یکشنبه در بیانیه ای از ابوظبی به علت »تهدید کردن« 
اسلام آباد انتقاد کرد. وی گفت: »اینکه یک وزیر اماراتی 
پاکستان را تهدید می کند نه تنها کنایه آمیز بلکه تامل 
برانگیز اس��ت. اظهارات این وزی��ر اماراتی طبق اصول 
روابط بین الملل با تمامی هنجارهای رایج دیپلماتیک به 

شدت مغایرت دارد.« 

 حبس ابد برای عاملان حفر تونل 
در مرز  مصر و غزه

رئیس جمه��وری مص��ر دس��توری مبنی بر 
محکومیت عاملان حف��اری تونل های مرز مصر 
و نوار غ��زه به حبس اب��د صادر کرد. ب��ه گزارش 
تسنیم، السیسی دس��تور مربوط به قانون شماره 
۲۱ سال ۲0۱۵ مبنی بر تعدیل برخی احکام قانون 
مجازات را صادر کرد که براساس آن هر فردی که 
در حف��ر تونل در مرز مصر دس��ت دارد به حبس 
ابد محکوم خواهد ش��د. براس��اس این قانون که 
مشارکت کنندگان در حفر تونل در مرز غزه و مصر 
را هدف قرار داده اس��ت، هر فردی که در عملیات 
حفاری یا هر گونه کمک و مساعدت به حفر تونل 
در مناطق مرزی مصر با ه��دف برقراری ارتباط با 
هر طرف  یا یک دولت بیگانه و اتباع آن یا هر گونه 
نقل و انتقال کالا و تجهیزات دست داشته باشد به 
حبس ابد محکوم می شود. همچنین کسانی که به 
هر نحوی از وجود تونل های زیرزمینی و فعالیت 
آنه��ا مطلع بوده ام��ا آن را به مس��ئولان مربوطه 
گزارش نداده اند، به حب��س ابد محکوم خواهند 
شد و همچنین تمامی ساختمان ها و تأسیسات 
موجود در محل وجود تونل ها و هر گونه ابزار مورد 

استفاده در این کار، مصادره خواهد شد. 

 اعلام آمادگی بشار اسد
 برای آزادسازی یرموک

معاون رئیس شورای ملی فلسطین اعلام کرد 
که رئیس جمهوری سوریه در دیدار با وی تأکید 
کرده است که نیروهای سوری آماده هستند وارد 
اردوگاه یرموک ش��ده و ظرف ۲ روز افراد مسلح را 
از آن جا بیرون کنند. به گزارش ایسنا، یسیر قبعه، 
معاون رئیس ش��ورای ملی فلسطین در نشست 
شورای ملی که در عمان برگزار شد، اعلام کرد که 
او بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه را به این امر 
ترغیب کرد که در مسأله یرموک مداخله کرده تا 
به رنج های ساکنان این اردوگاه که مجبور هستند 
مبالغ مالی بس��یاری را برای خروج از این اردوگاه 
بپردازند، پایان دهد. قبعه به نقل از اس��د تصریح 
کرد که ارتش س��وریه آماده مداخله است اما این 
تصمیم باید از سوی فلسطینی ها اتخاذ شود. وی 
خاطرنشان کرد که اسد خواهان موافقت محمود 
عباس، رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین با 
این عملیات شده تا اتهامات جدیدی علیه دولت 

سوریه مطرح نشود.

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: تحریم ها به واقع 
شکسته است و امروز به دنبال سازوکار رفع تحریم ها 
هستیم. اصل تحریم ها توسط مردم ایران ناکارآمد 

شده است.
به گزارش ایسنا، محمدجواد ظریف در سخنانی 
در نشست صبحانه کاری با گروهی از ایرانیان مقیم 
قزاقستان با اشاره به تلاش های دشمنان جمهوری 
اسلامی ایران و غربی ها برای ایجاد ایران هراسی در 
جهان گف��ت: غربی ها به دنبال ایران هراس��ی و در 
جهت مقابله ب��ا ایران تلاش کردند سیاس��ت های 
ظالمان��ه و س��رکوبگرانه خود را تروی��ج دهند و در 
پوشش ایران هراس��ی هس��تند اما ما توانستیم به 
واقع دروغ های آنها را ثابت کنی��م.وی گفت: امروز 
غنی س��ازی برنامه تحقیق و توس��عه، آب سنگین 
اراک و سایت فردو پا برجاست و برنامه خود را ادامه 
می دهند زیرا برنامه هسته ای ما صلح آمیز است. وزیر 
امور خارجه کشورمان با اش��اره به منویات داهیانه 
رهبر معظم انقلاب در ابلاغ سیاس��ت های اقتصاد 
مقاومتی گفت: این سیاست ها به همراه ایستادگی 

م��ردم ایران منجر به شکس��ته ش��دن تلاش های 
دشمنان برای ترویج سیاس��ت ایران هراسی شده 
است.ظریف با اش��اره به ش��رایط ویژه منطقه ای و 
بین المللی گفت: افراط و خش��ونت و برداشت های 
منحرف از پیام رحمانی اسلام، با دخالت بیگانگان 
و اغراض سیاس��ی آنها به هم��راه کوته بینی برخی 
رهبران کشورهای اس��لامی فاجعه و جنایت خلق 
می کند. وی گفت: با این همه کش��ور ما به س��مت 
اعت��دال و باورمندی ب��ه پیام انقلاب اس��لامی در 
مسیرتعامل حرکت کرده اس��ت. ظریف افزود: این 
شرایط ویژه ای اس��ت که برای ما فراهم شده است 
و همه ما مرهون مردم هس��تیم چ��را که آنها همه 
فش��ارها را تحمل کردند و تحریم ه��ا را با مقاومت 
خود شکس��تند. آنها با حضور در پای صندوق های 
رأی نشان دادند که از انقلاب و آرمان های خود جدا 

نمی شوند و اگر این واقعیت نبود و تجلی حضور رخ 
نمی داد، تحریم ها به آسانی شکسته نمی شد.وزیر 
امور خارجه کش��ورمان، هدف اصل��ی تحریم ها را 
جداکردن مردم و ق��رار دادن آنها در برابر حاکمیت 
دانس��ت و گفت: اگر ام��روز در برابر ش��ش قدرت 
ظاهری جهان توانسته ایم خواس��ته های خود را به 
آنها بقبولانیم به دلیل همین حضور مردمی است. 
وی مذاکرات را صحنه بده و بستان دانست و گفت: 
اینگونه نیست که آنها همه خواسته های ما را بپذیرند 
و ما نیز به همه خواسته های خود برسیم.محمدجواد 
ظریف با اش��اره به اص��ل فعالیت های هس��ته ای 
صلح آمی��ز کش��ورمان اف��زود: ما به دنبال س��لاح 
هسته ای نیستیم و این سلاح خلاف شرع و اخلاق 
است. ما کشوری هستیم که در جنگ تحمیلی عراق 
علیه ما سلاح شیمیایی استفاده شد اما ما گرچه توان 

استفاده از این سلاح را داشتیم این کار را نکردیم. وی 
اولویت سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران را 
توجه به کشورهای منطقه دانست و گفت: هر قدر 
قدرت داش��ته باش��یم اما اگر محیط پیرامونی با ما 
سازگاری نداشته باشد و نتوانیم امنیت منطقه ای را 
تأمین کنیم نمی توانیم در  آن زندگی کنیم. وزیر امور 
خارجه کشورمان افزود: ما به دنبال برداشتن موانع 
و ایجاد روابط معقول و منطقی با کشورهای منطقه 
هستیم و در این روابط ابزارهای مختلفی وجود دارد 
که یکی از آنها روابط سیاسی است. اما فرهنگ، ابزار 
قدرتمندی است که نه قدرت هژمونی بلکه قدرت 
معنوی و معنایی دارد و در دنیای امروز بسیار موثرتر 
از تحریم و فشار اس��ت. ظریف گفت: اهدافی را در 
منطقه دنبال می کنی��م که مبتنی بر حاصل جمع 
صفر نیس��ت و ما نمی توانیم ق��درت معنایی خود 
را با هزینه های دیگران پی��ش ببریم، ما باید امکان 
حضور در دانش��گاه ها و اقتصاد کشورهای همسایه 
 و منطقه را فراهم آوریم تا صلح و امنیت منطقه ای 

گسترش یابد.

وزیر امور خارجه:  

تحریم ها به واقع شکسته است

|  آرمین منتظری  |  

»هیلاری رادهام کلینتون«، در روز یکش��نبه با انتشار ویدیویی بر روی 
ش��بکه های اجتماعی به صورت رس��می از نامزدی خود ب��رای انتخابات 
ریاس��ت جمهوری ۲0۱6 آمریکا خبر داد. هیلاری کلینتون در این ویدیو 
عنوان کرد: »مردم عادی آمریکا به یک قهرمان نیاز دارند« و در ادامه گفت: 

»می خواهم آن قهرمان باشم«.
به گزارش کریستین ساینس مانیتور، هرچند که سخنان روز یکشنبه 
هیلاری کلینتون 6۷س��اله حاکی از اعتماد به نفس بالای او در آس��تانه 
رقابت های انتخاباتی آمریکا بود، در آغاز رسمی فعالیت های کمپین آنلاین 
هیلاری و همچنین در یادداشتی خطاب به تیم وی تصریح شد که اگر با 
شکست مواجه شود، این به دلیل اعتماد به نفس بیش از حد وی نخواهد 
بود. کلینتون در ویدیوی اعلام نام��زدی خود عنوان کرد: »مردم آمریکا در 
مس��یر گذر از دوران س��خت اقتصادی مبارزه کرده اند، اما باد هنوز هم به 
طبقات بالا می وزد«. هیلاری کلینتون در ادامه این ویدیو می گوید: »مردم 

عادی آمریکا به یک قهرمان نیاز دارند و من می خواهم آن قهرمان باش��م. 
بنابراین  از ش��ما می خواهم کاری فراتر از گذران زندگی انجام دهید، شما 
می توانید پیش بیفتید و پیشتاز باقی بمانید! به این خاطر که وقتی خانواده ها 
قدرتمند باشند آمریکا نیز قدرتمند اس��ت. بنابر این من به میدان می آیم 
تا رأی ش��ما را به دس��ت آورم.« »رابی موک« مدیر تیم مبارزات انتخاباتی 
کلینتون در یادداشتی خطاب به اعضای این تیم تأکید کرد که این کمپین 
»در مورد هیلاری و ما نیست، بلکه درخصوص تمام مردم عادی آمریکایی 
است که تلاش می کنند برای خود و خانواده شان زندگی بهتری بسازند«. در 
ادامه این یادداش��ت آمده  است: »ما فروتن هستیم، چیزی برای بخشیدن 

نداریم، از شکست نمی ترسیم، همواره پیش��تازیم و برای   بدست آوردن 
هر رأی مبارزه خواهی��م کرد. ما می دانیم که این کمپی��ن در میدان و در 
ایالت ها پیروز خواهد ش��د«. در ادامه این یادداشت آمده  است: »اختلافات 
ما هرگز شخصی نیس��ت. هنگامی که تصمیمی اتخاذ ش��ود همه با هم 
آن را اجرا خواهیم کرد و می دانیم که روز های س��ختی در راه است«. رابی 
موک در ادامه می نویس��د: »هدف ما ایجاد کسب و کاری کوچک برای هر 
خانواده و ایجاد مس��یری برای رفاه پایدار تمامی مردم آمریکا اس��ت«. به 
گزارش آسوشیتدپرس، به نظر می رسد رقابت های انتخاباتی ۲0۱6 آمریکا 
پرهزینه ترین انتخابات تاریخ را رقم بزند و پیش بینی می  شود هزینه های 
انتخاباتی احزاب آمریکایی از رکورد یک میلیارد دلاری 4 سال پیش نیز عبور 
کند.کمپین انتخاباتی کلینتون در آخر هفته جاری به جمع آوری کمک  از 
سوی حامیان دموکرات خود می پردازد که به میزان قابل توجهی از نامزدی 

کلینتون حمایت کرده اند.

هیلاری کلینتون: 

می خواهم قهرمان مردم عادی آمریکا باشم


